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 قضاوت
 
 

خداوند سه نوع حیوان را آفریده است. یکی حیواناتی که برای سواری هست؛ مثل اسپ، شتر و غیره. دوم حیواناتی که  
هستند. زن ها هم مثل گاو و گوسفند حیوان برای استفاده از گوشت شان خلق شده اند؛ مثل گاو و گوسفند. سومی زن ها  

اند. خداوند زن ها را نیز برای استفادۀ مردها پیدا کرده است اما صرف به خاطری که مرد ها وحشت نکنند، به زن ها  
  چهرۀ انسان را داده است.

 

ست.  اعقل  میدانم که در مورد من چه قضاوتی میکنی. حتماً با خود میگویی: "چه انسان فضولی! این نویسنده چقدر بی
  شاید مادر خودش گاو یا گوسفند باشد ..." 

 

درست همین قضاوت را من در مورد آیت الله الاعظمی شیرازی کردم. وقتی کلیپی از سخنرانی او برای بانوان را دیدم  
که در مورد زن ها چنین میگوید، خواستم آن کلیپ را در صفحۀ فیسبوک خود به اشتراک بگذارم و بنویسیم که: "آیا این 

  اولاد گاو هم وارث پیغمبر بوده میتواند؟" 
 

اما رفتم به یوتیوب که ببینیم این مرجع تقلید و عالم دین دیگر چه گفته است. طبعاً انتظارم این بود که چرندیات بیشتری 
  بشنوم. ویدیوی کامل سخنرانی ایشان را باز کردم. میدانی چه شد؟

 

دیده بودم، نشر نکردم. جناب آیت الله شیرازی در سخنرانی خویش دقیقاً به نقد    قبلاً خیلی خوشحال شدم که کلیپی را که 
این سخنان که در کتابی از کسی به نام عالم دین؟! آمده بود، پرداخته است. کسی سخنان قبل و بعد از آن مزخرفاتی را  

  ظر خود آیت الله شیرازی هست.که در بالا خواندید، بریده و کلیپ را طوری ساخته بود که بیننده فکر کند این ن
 

من هم اقتباس بالا را قصداً در بین ناخنک نه نوشتم تا سؤ تفاهم ایجاد کنم و شما را به قضاوت در مورد خود وادارم.  
این قضاوت را هم معمولاً  ایم که به خود حق بدهیم تا در مورد هر کس و هر چیز قضاوت کنیم و  ما عادت کرده 

خواهند نفرت پراگنی کنند و میان مردم ما تفرقه ایجاد کنند، از این  عجولانه و پیش از تحقیق انجام میدهیم. کسانی که می
کنند. به ویژه حالا که شبکه های اجتماعی فرصت نشر و پخش هر گونه معلومات را برای  ضعف ما استفادۀ خوبی می

و یا متنی را از زمینۀ آن    شتهآسانی از سخنان کسی برشی برداتوانند به  هر کس فراهم کرده است، اشخاص مضر می 
جدا کرده به خورد مخاطبان بدهد. این کار به ویژه در مورد مسایل حساسی چون مسایل قومی، مذهبی، زبانی و سمتی 

متأسفانه بعضاً برخی رسانه های کند. انجام میشود و اذهان مردم، خصوصاً اذهان جوانان ما را پر از نفرت و کینه می
  مشهور کشور نیز همین کار را انجام میدهند.

 

قضیۀ قتل وحشیانۀ فرخنده را حتماً به یاد دارید که چگونه یک اتهام ناحق و یک ادعای دروغین "هله که قرآن ره در  
داد" کینه و خشم هر رهگذری را بر انگیخت و جنایتی را سبب شد که کوه آسمایی و کوه شیردروازه باید تا ابد از شرم 

  جای آب اشکِ ندامت جاری باشد.سر بلند نکند و در دریای کابل باید همیشه به 

 

پس وقتی ما قاضی هر دعوا هستیم و هر کسی میتواند به آسانی ما را بفریبد و احساسات ما را برانگیزد، لازم است تا  
خوانیم، واکنش نشان دهیم؛ بینیم یا میشنویم، میدر قضاوت خود محتاط باشیم. قبل از این که در مورد چیزی که می

   بهتر است کمی صبر کنیم و درستی یا نادرستی داده ها را دریابیم.
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